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aarom een boek over dit onderwerp? 
Van der Braak geeft aan: “Ik heb veel 
geschreven over de ontmoeting van 
oosterse spiritualiteit met de westerse 
moderniteit. Vandaag de dag is het 

vooral de zuidelijke, sjamanistische spiritualiteit die bij 
een jongere generatie in het Westen populair is. 
Ayahuasca is vanuit de Amazone naar ons toe 
gekomen. Vaak wordt het ingekaderd in het rijtje van 
de psychedelische drugs: dingen waar je high van 
wordt, waar je van gaat trippen. Dan wordt het een 
soort tripthee, een leuke toevoeging aan een lifestyle, 
het nieuwe hippe ding om te doen. Medici zijn er 
vooral in geïnteresseerd dat ayahuasca genezend kan 
werken bij aandoeningen als depressie, verslaving, 
posttraumatisch stresssyndroom en anorexia. Echter, 
deelnemers aan ayahuasca-ceremonies rapporteren 
vaak visioenen en mystieke ervaringen. Zij gebruiken 
ayahuasca om zingeving en betekenis te vinden. Ik vind 
dat je een onderscheid moet maken tussen 
ayahuascagebruik als iets recreatiefs dat hoort bij een 
lifestyle, als iets medisch of therapeutisch voor hen die 
op zoek zijn naar healing, en als een religieuze 
zoektocht naar zingeving en het heilige. Over het 
begrijpen van dat religieuze gebruik van ayahuasca 
gaat mijn boek.”

Wat is dan religie voor jou?
“Voor mij is iets religieus, wanneer mensen in hun 
praktijken rekening houden met een grotere 
werkelijkheid die ons overstijgt, met meer-dan-
menselijke energieën of wezens. Het zit hem dus in de 
ontologie. Dat is de discipline binnen de filosofie die 
zich bezighoudt met: wat bestaat nu echt? Voor ons 
westerlingen heeft religie te maken met geloof in het 
bestaan van God, engelen of geesten als 
‘bovennatuurlijke wezens’. Dat is wat gelovigen voor 
ons onderscheidt van ongelovigen. Maar rondom 
ayahuasca wordt religiositeit op een andere manier 
ingevuld: religie is iets wat je doet.
Religie, opgevat als opnieuw verbinden, re-ligare, gaat 
over bepaalde praktijken die je helpen om je opnieuw 
te verbinden met je diepste zelf, je medemens, en de 
grote werkelijkheid. Volgens het sjamanistische 
wereldbeeld maken we allemaal deel uit van een 
weefsel samen met planten, dieren, mensen, maar ook 
met meer-dan-menselijke wezens zoals voorouders en 
de geesten van het bos. Die kunnen je helpen om je 
weg te vinden binnen dat web.”

Wat is ayahuasca en hoe werkt het?
“In mijn boek behandel ik drie verschillende manieren 

W
om ayahuasca te begrijpen. De eerste manier is als een 
cognitief instrument dat de filters van ons bewustzijn 
verwijdert. Net zoals een microscoop en een telescoop 
doorgaans onzichtbare dimensies van de werkelijkheid 
in beeld kunnen brengen, helpt ayahuasca om het 
onbewuste meer bewust te maken. Volgens psychiater 
Stanislav Grof werkt ayahuasca, net als andere 
psychedelica, als een non-specifieke versterker: het 
versterkt en vergroot uit wat al aanwezig is in het 
onbewuste: angsten, boosheid, maar ook positieve 
dingen. Alles wordt uitvergroot zodat je het als in een 
spiegel helderder kunt gaan zien. Je geeft je hersenen 
tijdelijk wat meer ruimte om met de werkelijkheid op 
een andere manier te communiceren.
De tweede manier om ayahuasca te begrijpen is als een 
plantleraar: er is een leraar in de drank aanwezig die 
jou lessen geeft, die jou helpt. Je omgang met 
ayahuasca is dan vergelijkbaar met naar school gaan 
en les krijgen van de leraar, die je ook huiswerk 
meegeeft. Dat is natuurlijk een enorme sprong. Vanuit 
ons westerse wereldbeeld kan dat helemaal niet. 
Planten hebben geen intelligentie, kunnen niet praten 
met mensen en ze kunnen al helemaal geen 
boodschappen doorgeven.
De derde manier van ayahuasca begrijpen is als een 
vloeibare vorm van goddelijke intelligentie. In de 
Braziliaanse Santo Daime kerk wordt ayahuasca 
beschouwd als een sacrament. Net zoals de hostie en 
de miswijn lichaam en bloed van Christus zijn, is het 
Christusbewustzijn aanwezig in de ayahuascathee. Het 
gebruik van ayahuasca heeft een religieuze functie die 
vergelijkbaar is met het gebruik van de miswijn en de 
hostie in de katholieke mis.”

In je boek gebruik je de Franse filosoof Bruno Latour 
als gids. Hoe heeft Latour jou geholpen om een wat 
ander begrip van ayahuasca te krijgen?
“Latour benadert de wereld niet als een verzameling 
objecten en subjecten, maar als één grote verzameling 
van netwerken van zowel mensen als dingen die elkaar 
voortdurend beïnvloeden. Latour noemt het actoren. 
Het heet ook een actor network theory. De 
werkelijkheid wordt voortdurend geconstrueerd door 
al die actoren in die dynamische verzameling 
netwerken. Alles is met elkaar verweven en 
verstrengeld. Wij zitten hier bijvoorbeeld in een 
radiostudio en we maken gebruik van dingen, als 
instrumenten, maar tegelijkertijd bepalen die dingen 
ook ons gedrag: hoe wij zitten, wat we wel en niet 
doen. Wij bepalen de dingen maar de dingen bepalen 
ons ook mee. 
Het zogenaamde onderscheid tussen mijn ik 

Spirituele ceremonies rondom de psychoactieve thee 
ayahuasca uit het Amazonegebied worden steeds populairder 
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hierbinnen en de objecten daarbuiten is een illusie: 
onze ervaring komt voortdurend tot stand in een 
continu proces van verstrengeling. Wat ik noem mijn 
‘ik’ is eigenlijk een voortdurende interactie met allerlei 
energieën die mij beïnvloeden. Dat noemen we dan 
emoties, en we gaan ervan uit dat die van binnenuit in 
ons opwellen. Maar, zegt Latour, vaak ervaren we het 
ook als worden we door emoties overvallen. Die 
nemen bezit van ons. We zijn in de greep van emoties. 
Dat soort beeldspraak gebruiken wij vaak. Het is 
allemaal veel dynamischer en interactiever dan we 
zouden denken.
Latour spreekt over modes of existence. Actoren 
kunnen op meerdere manieren bestaan, niet alleen 
maar als objectieve materiële dingen of als subjectieve 
geestelijke gedachten. Hij probeert verschillende typen 
van actoren te definiëren die elk hun eigen zijnswijze 
hebben. Hij onderscheidt bijvoorbeeld wezens van 
fictie, juridische wezens, en wezens van transformatie. 
Dat is zijn aanduiding voor de energieën die 
voortdurend ons innerlijke leven ook mede bepalen. 
Dat kunnen bijvoorbeeld wezens van boosheid zijn, of 
van angst.”

Hoe bestaan die wezens dan op een andere manier? 
Kun je een voorbeeld noemen? 
“In de moderne natuurkunde zijn er voortdurend 
deeltjes te zien die worden opgeroepen bij botsingen, 
en dan ook meteen weer verdwijnen. Het zijn een soort 
bijeffecten van een onderliggend proces. Latour 
speculeert dat er misschien ook actoren zijn die alleen 
bestaan wanneer ze worden opgeroepen. Ze ontstaan, 
maar daarna vergaan ze ook weer meteen. Vanuit een 
resonantie kan er iets ontstaan, maar net zoals die 

wordt genegeerd. Ayahuasca bevat DMT, en één van de 
effecten van DMT is dat het die cognitieve filters 
uitschakelt.”

Mensen zien van alles wanneer ze ayahuasca nemen. 
Is dat nu echt of komt het uit hun onderbewuste? 
“Ayahuasca-ervaringen hebben sterk te maken met set 
en setting. Set is je persoonlijke motivatie, je 
verwachtingen, je vooronderstellingen en je 
wereldbeeld. Setting is de context van de situatie: de 
ceremonie, de andere mensen die aanwezig zijn, de 
omgeving, de cultuur. Ayahuasca heeft niet een één op 
één chemisch effect. Het is ontzettend complex. De 
set, de setting en de ayahuasca zijn alledrie met elkaar 
verstrengeld. Door die verstrengeling ontstaan nieuwe 
actor netwerken. Ayahuasca doet de grens tussen 
subjectief en objectief, tussen binnen en buiten, 
verschuiven en vervagen, en daardoor ontstaat ruimte 
voor een andere werkelijkheidsbeleving. Maar hoe die 
beleving er dan uitziet, daar leveren set en setting ook 
een grote bijdrage aan.
Toen Terence McKenna, die veel over psychedelica 
heeft geschreven, bijvoorbeeld een keer ayahuasca had 
gedronken, zag hij een UFO boven het bos hangen. 
Maar die UFO zag er precies uit zoals ze werden 
afgebeeld in een kinderserie die hij zich kon 
herinneren uit zijn kindertijd. Dus dat was een soort 
cosmic joke. Alsof ayahuasca hem een beetje voor de 
gek hield: ‘Hier is een UFO op bestelling, precies 
volgens wat je zelf altijd als beeld bij je droeg’. Het is 
altijd de vraag: geven zulke visioenen iets weer dat 
werkelijk bestaat, of zijn het alleen maar dingen uit ons 
eigen onbewuste? Het is allebei, het is een 
coproductie.
Een ander voorbeeld van het belang van setting is een 
Santo Daime ritueel. Dat is een soort 
gemeenschappelijke performance die allerlei synergie-
effecten oproept waardoor andere typen actor 
netwerken kunnen ontstaan. Iedereen levert daar op 
zijn of haar eigen manier een bijdrage aan, ook omdat 
de staat van bewustzijn verandert. En daardoor, 

misschien wel analoog op de manier waarop in een 
voetbalwedstrijd teamgeest kan ontstaan in een elftal, 
kan er bij de deelnemers aan een Santo Daime 
ceremonie ook een current gaan lopen. Dit wordt 
gezien als een onzichtbare energetische stroom die 
toegang biedt tot andere typen actor netwerken. Het is 
als wanneer je in een orkest speelt en je vertolkt met 
z'n allen een stuk van Beethoven, dan creëer je met z'n 
allen een nieuwe realiteit.”

Het is dus niet zo dat je als bij een film een hele 
mooie ervaring voor je afgespeeld krijgt, alsof je op 
de bank tv zit te kijken. Het is geen scherm waar je 
entiteiten op ziet. Het is als het verschil tussen 
ontroerd worden door personages in een film op het 
scherm, en dat dat personage echt jouw kamer 
binnenkomt en naast je op de bank gaat zitten?
“Ja, en dat is heel anders dan onze gangbare 
zelfbeleving als een omsloten zelf dat geïsoleerd 
tegenover een externe wereld staat. Die moderne 
zelfervaring is pas in de afgelopen 400 jaar in het 
Westen ontstaan. Voor Latour is dat een provinciale 
ontwikkeling, die in andere delen van de wereld niet 
op die manier heeft plaatsgevonden. Hij vraagt ons een 
stapje terug te doen van onze westerse superioriteit, en 
te kijken naar andere manieren om de werkelijkheid 
tegemoet te treden. We moeten de werkelijkheid 
dekoloniseren.”

Gaat dit een enorme impact hebben op het Westen, 
net als oosterse religie dat heeft gehad in de 
afgelopen honderd jaar?
“Ja, dat denk ik wel. Nu is ayahuasca nog zoals 
meditatie veertig jaar geleden was. Mensen vinden het 
obscuur, mystiek, geheimzinnig, ook een beetje eng. 
Het hangt ook af van hoe het gestalte gaat krijgen in 
onze cultuur. In de psychedelische revolutie van de 
jaren zestig werden set en setting voor een groot deel 
genegeerd. Er is ook behoefte aan meer kennis over de 
achtergronden. Mijn boek geeft voorlichting over een 
heel nieuwe vorm van spiritualiteit en religiositeit waar 
mensen zich nog niet goed raad mee weten.” 

deeltjes bestaat dat niet op een tastbare, meetbare 
manier.
Bij een voetbalwedstrijd kun je zeggen dat er op een 
gegeven moment bij het ene team meer teamgeest 
ontstaat. Er verandert iets in het elftal, er ontstaat 
echte samenwerking, en het gaat lopen. Maar wat is de 
teamgeest? Kun je die aanwijzen? Nee, maar die 
bepaalt wel het verschil tussen winst en verlies. Je 
kunt dus niet zeggen: het is maar een metafoor. Er is 
wel degelijk een bepaalde energetische aanwezigheid 
die een duidelijk verschil maakt in de werkelijkheid. 
Latour wil dat serieus nemen en probeert daar een taal 
voor te vinden.
Wij denken dat mensen uit sjamanistische culturen 
echt geloven in meer-dan-menselijke wezens, maar 
voor hen zijn dat energieën waar je gebruik van maakt. 
Je hebt een altaartje in je huis voor je voorouders en je 
onderhoudt goede relaties met hen. Maar je weet heus 
wel dat ze niet morgen door de voordeur binnen zullen 
komen lopen. Vanuit pragmatisch oogpunt maken ze 
deel uit van de grotere werkelijkheid waar je gebruik 
van maakt via praktijken.
Je kunt meewerken aan het opbouwen van bepaalde 
typen actor netwerken die doorgaans niet kunnen 
worden opgebouwd omdat de omstandigheden 
ontbreken. Voor het opbouwen van dat soort actor 
netwerken heb je een andere staat van bewustzijn 
nodig. Met ons wakkere wakende dagbewustzijn gaat 
het niet lukken. Je hebt iets nodig dat je staat van 
bewustzijn verandert zodat het geschikt wordt om mee 
te werken aan het creëren van dergelijke typen actor 
netwerken waar andere bestaanswijzen ook deel van 
kunnen uitmaken. Ons wakende bewustzijn is een 
bewustzijn waarin het grootste gedeelte van de input 
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